
    تصوير بيتوته ک��ردن همراهان بيماران شهرس��تانی در اطراف بيمارس��تان هاي 
کلانش��هرها به اندازه کافي گوياي دو چالش کمبود و توزيع نامناسب پزشك در کشور 
است؛ چالشي که حالا قراراست شوراي عالي انقلاب فرهنگی با افزايش ظرفيت پذيرش 
رشته هاي پزشكي در کنكور 1401 براي حل آن فكري بكند، اما با طرح اين پيشنهاد 
مخالفان طرح افزايش ظرفيت رش��ته هاي پزشكي که از قضا همگي پزشك هستند به 
ش��كل تمام قد در برابر اين طرح ايستاده اند تا جايي که رئيس س��ازمان نظام پزشكي، 
رئيس فرهنگستان علوم پزشكي، وزير بهداشت و رئيس کميسيون بهداشت در نامه اي 
به رئيس جمهور خواستار توقف طرح شوراي عالي انقلاب فرهنگي براي افزايش ظرفيت 
پذيرش رش��ته هاي پزشكي ش��دند. اين در حالي اس��ت که آمارها بر کمبود پزشك و 

همچنين توزيع نامناسب پزشك در کشور صحه مي گذارد | صفحه 3

    رئيس قوه قضائيه چند سالی است که موضوع تلاطمات بازار ارز در مقاطعی مطرح 
می شود و دولت و بانك مرکزی رس��ماً به صورت مكتوب اعلام می کنند که اخلال در 
بازار ارز به وقوع پيوسته و بايد دستگاه قضايی به اين موضوع ورود کند، اما پس از ورود 
قضايی و تعقيب و محاکمه و مج��ازات متخلفان و مجرمان، بان��ك مرکزی مجدداً در 
نامه ای محتويات نامه پيشين خود را نفی و نقض می کند. در نتيجه اين روند، قوه قضائيه 
 که مدتی را صرف رسيدگی به يك پرونده و محاکمه متخلفان می کند، در نهايت بدهكار

 نيز می شود!  | صفحه 2

    هر بار که خبر از يك کلاهبرداري منتشر مي شود، مس��ئولان انتظامي و قضايي به 
مردم توصيه مي کنند که هنگام انجام معاملات يا جا به جايي پول بهتر است از چك هاي 
رمزدار يا تضمين شده بانكي استفاده کنند تا از اين طريق دست کلاهبرداران و سارقان از 
سوءاستفاده احتمالي کوتاه شود، اما اين توصيه براي زماني که کارمندان بانكي همدست 
کلاهبرداران حرفه اي  مي شوند و در تنظيم اسناد چك تضميني تقلب مي کنند، به کار 
هيچ کس نمي آيد! همين مسئله موجب تشكيل پرونده شكايت مالباختگاني شده که با 
وجود محكم کاري هاي انجام شده، حيران و سرگردان در دادگاه مي چرخند تا شايد بتوانند 

حق خودشان را پس بگيرند  | صفحه 3

     مديرعامل مؤسس��ه اوج: يك روز حاج قاس��م تماس گرفت و گفت من خانه شهيد 
زين الدين هس��تم و حبيب الله والي نژاد و احمد دهقان را با خودت به اينجا بياور. ما هم 
به اتفاق رفتيم منزل اين شهيد. حاج قاسم رو کرد به حاج حبيب و گفت مي خواهم کار 
قشنگي را که براي شهيد متوسليان و ش��هيد باقري انجام دادي براي شهيد زين الدين 
تكرار کني، چون او خيلي مظلوم است. حالا حاج قاسم دو سال است که از بين ما رفته و 
امروز ديگر نيست. به نظرم آن کار ناتمام و آن توصيه و وصيت حاج قاسم هنوز بر دوش 

حاج حبيب سنگيني مي کند  | صفحه 16

     رئيس دولت اصلاح��ات در آخرين ديدار با اعضاي ارش��د جبهه اصلاحات به آنها 
توصيه کرده است با سكولارها گفت وگو و آنها را جذب نمايند! بيان آشكار خاتمي در 
همكاري چپ ها و سكولارها نقاب دروغين پيروي از خط امام )ره( را کنار زده و تصوري 
روشن از نماي نزديك در وضعيت اصلاح طلبي را نمايش مي دهد.  مي دانيم که سياست 
امام، سياست ورزي توحيدي بوده و هيچ نسبتي ميان انديشه هاي ناب امام )ره( و مباني 
سكولاريس��م وجود ندارد. رهبر فقيد انقلاب به صورت روش��ن با سكولارها مرزبندي 

می کنند  | صفحه 5

     اگر ناترازي دخل و خرج دولت يكي از کانال هاي خلق نقدينگي بدون پشتوانه باشد، 
ناترازي صورت هاي مالي بانك ها کانال ديگر خلق نقدينگي بدون پش��توانه اس��ت، زيرا 
بانك ها تقريباً 80 درصد حجم نقدينگي موجود در کشور را با هزينه پرداخت سود تضمين 
شده و علي الحساب نزديك به 15 درصد در سال به خدمت گرفته اند و هر کجا دخل و خرج 
بانك به مشكل بخورد، ناگزير زمينه براي خلق نقدينگي بدون پشتوانه فراهم مي شود، از 
اين رو برخي از کارشناسان اقتصادي معتقدند نيمي از خلق نقدينگي از ناحيه ناترازي دخل 
دولت و نيم ديگر آن از ناحيه ناترازي دخل و خرج بانك ها آب مي خورد، رئيس کميسيون 
اقتصادي مجلس در تشريح نشست کميسيون اقتصادي با مديران بانك هاي دولتي گفت 

با وضعيت کنوني امكان ادامه فعاليت براي نظام بانكي ميسر نيست | صفحه 4

     هرچند نفتالی بنت  به عنوان يك نخست وزير ائتلافی جايگاه شكننده ای در تل آويو 
دارد، اما اين ش��انس با او بود تا نامش به عنوان اولين نخست وزير اسرائيلی وارده شده 
به امارات متحده عربی ثبت ش��ود. بنت در بدو ورود به ف��رودگاه ابوظبی گفت: »چه 
استقبالی! خيلی هيجان زده هس��تم که به نمايندگی از مردمم در اولين سفر رسمی 
يك رهبر اسرائيلی در اينجا هستم. ما مشتاقانه به دنبال تقويت روابط هستيم.«  او در 
همان ساعات ابتدايی روز نيز با محمد بن زايد، وليعهد ابوظبی ديدار کرد. يك نكته مهم 
در س��فر بنت به امارات، عبور هواپيمای او از آسمان عربستان سعودی بود. مسيريابی 
بين المللی نشان می دهد که هواپيمای حامل نفتالی بنت از مبدأ تل آويو حرکت کرده و 

با عبور از آسمان عربستان سعودی به ابوظبی رسيده است | صفحه 15

 مديران بالادستي بهداشت و سلامت كه خودشان 
پزشك هستند با تعارض منافعي كه دارند در مسير افزايش 

ظرفيت پزشكي سنگ اندازي مي كنند

ظاهراً مذاكرات روی غلتك افتاده؛ اين را  هم می شود از موضع روس      ها 
فهميد و هم از سكوت طرف های امريكايی و اروپايی كه دو روز كامل 

است ديگر ضجه و ناله نمی كنند كه ايران انعطاف ناپذير است

زمانبندی  يا  »اجرا  كارگروه  نام  به  كارگروه جديد  يك  تشكيل 
توافق« كه در شش دور قبلی مذاكرات تا پايان خرداد 1400 خبری 

از آن نبود، نشان از ورود مذاكرات به مرحله ای جديد دارد

 پزشکان 
مقابل پزشک شدن 

جوانان!

انتقادتلویحیاژهای
ازقرائتهایمختلفاخلالارزی!

كلاهبرداري قانوني
 با چك تضمين شده بانكي!

 مستند شهيد زين الدين 
مطالبه بر زمين مانده حاج قاسم

 چرا ليدر اصلاحات 
تابلوي خط امام را پايين كشيد؟

 این وضع نظام بانکي
ادامه یافتنی نیست

 ورود »نفتالی بنت«  
به امارات  از دروازه عربستان

یادداشت  سیاسی

یادداشت ورزشی

یادداشت 

 مقصر چالش و شکنندگی
 در روند مذاکرات برجامی

اين فوتبال خارجي پسند

 »اروميه« درياچه اي که آب ندارد 
اما نان بسيار!

رسولسنائیراد

فريدونحسن

محمدرضاهاديلو

درحالی که جمهوری اس��لامی ايران با ورود ب��ه دور جديد 
مذاکرات از هش��تم آذرماه، به دنبال توافق با کشورهای 4+1 
در چارچوب برجام بوده و با حسن نيت، پيشنهادات منطقی، 
مستدل و قابل انعطافی نيز ارائه داده اس��ت، امريكا و برخی 
دولت های اروپايی و امپراتوری رسانه ای وابسته به آنان برای 
ايجاد فشار روانی و سياس��ی عليه تيم مذاکره کننده ايرانی، 
ضمن نافرجام معرفی کردن و به بن بست خوردن مذاکرات، 
به دنبال مقصر جلوه دادن ايران در بروز اين وضعيت شكننده 
و بی نتيجه هستند. در ادامه همين خط تبليغی و جنگ روانی، 
اين گونه القا می شود که حتی چين و روسيه نيز در کنار سه 
کشور اروپايی مواضع تيم مذاکره کننده هسته ای را قابل دفاع 
نمی دانند و چشم انداز هرگونه توافق را مبهم و حتی ناممكن 
معرفی می کنند. اين درحالی است که تيم جديد ايرانی در دوره 
فعلی، فقط يك مرحله مذاکره داشته و البته با ابتكار عمل دو 
متن پيشنهادی را نيز پيشنهاد داده که می تواند چارچوبه ای 

برای مذاکره و حل اختلافات به حساب آيد | صفحه 2

فدراسيون فوتبال در حالي ديروز فراخوان تأمين البسه براي 
تيم هاي ملي فوتبال را صادر کرد که به دو ابهام بزرگ در اين 
خصوص پاسخ نداد؛ ابهام اول در خصوص مدت زمان قرارداد 
قبلي است که با توجه به مستندات تا سال 2023 ادامه داشته 
که معلوم نيست چرا ناگهان فسخ شده است. طبيعي است که 
در اين مورد فدراسيون پاسخگو است و بايد شفاف سازي لازم 
را انجام دهد. اما موضوع مهم تر از فسخ اين قرارداد نه چندان 
خوب با شرکت آل اش��پورت که بارها و بارها صابون آن به تن 
فوتبال خورده و درس عبرت نش��ده، اصرار دوباره فدراسيون 
فوتبال در اين فراخوان به استفاده از برند هاي خارجي است. 

چند سالي مي شود که رهبر معظم انقلاب اسلامي بر مسئله 
رونق توليد و استفاده از محصولات داخلي تأکيد دارند و طي 
همين چند سال بسياري از رشته هاي ورزشي رو به استفاده 
از محصولات باکيفيت داخلي آورده اند، اما گويا فوتبال در اين 
مورد هم خود را تافته جدا بافته می داند و هميش��ه به  دنبال 

استفاده از محصولات خارجي است | صفحه 13

نگاهي به آخرين اعتبارات اختصاص يافته براي احياي درياچه 
اروميه، بيانگر مبالغي است که مجموع آنها مي توانست درياچه 
جديدي بسازد. فقط در سه سال اخير و در چند مرحله، يك بار 
»200 ميليارد تومان«، بار ديگر»4 هزار ميليارد تومان«، در 
يك دوره »585 ميلي��ارد توم��ان« و در دوره اي نيز »538 
ميليارد تومان« نه براي زنده  نگهداشتن درياچه، که به گفته 
مجريان، براي بازگرداندن آن به روزهاي اوج و شكوه دهه هاي 
قبلش هزينه شده اس��ت. اين ارقام فقط براي سه سال اخير 
است و در مجموع تاکنون حدود 15هزار ميليارد تومان براي 
اجراي پروژه هاي احياي درياچه اروميه هزينه شده است. ولي 
واقعيت اسفناك اين است که به جاي بالا آمدن آب، هر روز 

حجم و وسعت درياچه آب مي رود | صفحه 11

روزنامه سياسي،  اجتماعي  و  فرهنگي صبح  ايران
سه شنبه 23 آذر 1400 - 9 جمادی الاول 1443
سال بيست و سوم- شماره 6373 - 16 صفحه

قيمت: 2000  تومان

 48ساعت 
بدون بهانه گیری غرب در وین

اژه ای   به ایرانیان خارج برای بازگشت  به کشور اطمینان رئیسی و

رفعسوءتفاهمهاباهمسایگانجنوبی
رئيس ستادكل نيروهای مسلح:

 در مسائل منطقه ای ديدار  هايی با مقامات كشورهای امارات و عربستان داشته ايم و تا حدودی سوءتفاهم   ها برطرف شده است 

  سرلشكر محمد باقری ديروز با سرتيپ ستاد عبدالعزيز بن عبدالله المنذری، معاون ستادكل نيروهای مسلح سلطنت عمان و هيئت همراه  ديدار كرد| صفحه 2

تدابير ايران و تركمنستان 
برای تقويت روابط ترانزيتی

رئيس عدليه با اشاره به کارکرد ش��ورای عالی ايرانيان تصريح کرد: 
ضروری است اقدامات و کارکرد  ها و اختيارات شورای عالی ايرانيان 

برای مسئولان بخش های مختلف کشور تبيين شود. 
به گزارش مرکز رسانه قوه قضائيه، حجت الاسلام محسنی اژه ای عصر 
ديروز طی سخنانی در گردهمايی رؤسای نمايندگی های جمهوری 
اسلامی ايران در کشورهای همسايه با اشاره به ضرورت ايجاد فضای 
تعامل و همفكری در راستای نيل به سعادت و تعالی اظهار کرد: برای 
رسيدن به نقطه مطلوب و متعالی بايد در جهت تأکيد بر مشترکات 
اهتمام ورزيد و توجه داشت که وجود تمايزات در راستای حرکت در 
مسير کمال است اما اين هم افزايی در امور است که موجبات پيشرفت 

را فراهم می کند. 
  اختيارات سفير بايد توسعه پيدا كند

محسنی اژه ای در ادامه به تبيين شاخصه   ها و خصايص مقام »سفير « 
در جمهوری اسلامی ايران پرداخت و گفت: سفير جمهوری اسلامی 
ايران بايد نماد تمامی ويژگی   ها و خصايص جمهوری اسلامی باشد 
و تقويت اين س��فير منوط به تفويض اختيار عم��ل اجرايی به او در 
حوزه مأموريت کاری اش اس��ت و در اين راستا بايد از هر اقدامی که 
به تضعيف سفير می انجامد، پرهيز کرد. اهميت دارد در مقام اجرای 
سياست  ها دست سفير را باز گذاشت و برای او بسط يد ايجاد کرد تا 
بتواند سياست های کشور را به نحو مطلوب در حوزه مأموريتی خود 

عملياتی کند. 
اژه ای در ادامه با تبيين مقوله ديپلماسی قضايی و ضرورت کاربردی 
کردن آن اظهار داش��ت: توسعه مقوله ديپلماس��ی قضايی مزايای 
قابل توجهی دارد و از وقوع بسياری از مسائل و آسيب  ها پيشگيری 
می کند. رئيس دستگاه قضا با بيان اينكه تاکنون به نحو مطلوبی از 
ظرفيت های ديپلماسی قضايی استفاده نش��ده است، گفت: حوزه 
قضايی ظرفيت های قابل توجهی برای کاربرد در عرصه ديپلماسی 

دارد که ضروری است به اين مقوله بيش از پيش توجه شود. 
  مش�كل غير قابل حل�ی ب�رای ايرانيان خارج از كش�ور 

نمی بينم
محسنی اژه ای در ادامه با اش��اره به موضوع ايرانيان مقيم خارج از 
کشور گفت: در خارج از کش��ور ايرانيان زيادی هستند که به وطن 

خود تعلق خاطر داشته و تمايل دارند که به وطن خود بازگشته و در 
اينجا سرمايه گذاری کنند يا مراودات خود را با زادگاهشان افزايش 
دهند؛ اين امر بسيار س��ودمند و فاقد ضرر است و حتی آن دسته از 
افرادی که در خارج از کش��ور و دارای مشكلاتی نيز هستند، اعتقاد 
ما اين است که مشكلات ش��ان به لحاظ سياسی، حقوقی و قضايی 

غيرقابل حل نيست. 
رئيس عدليه با اشاره به کارکرد ش��ورای عالی ايرانيان تصريح کرد: 
ضروری است اقدامات و کارکرد  ها و اختيارات شورای عالی ايرانيان 
تبيين شود. بايد تبيين شود که سياس��ت  ها و راهبردهای شورای 
عالی ايرانيان در دهه فعلی دارای چه شاخصه  ها و مشخصاتی است 
و اين سياس��ت  ها و راهبرد  ها چه تفاوت  هايی با دهه های قبل پيدا 

کرده است. 
محسنی اژه ای با اشاره به ضرورت توسعه ارتباطات با همه کشور  ها 
که قائل به احترام متقابل نسبت به جمهوری اسلامی ايران هستند 
به ويژه همسايگان گفت: بايد تعاملات و روابط اقتصادی، سياسی و 
فرهنگی ما با همسايگان گسترش يابد و مسائل ما با همسايگان با 
توجه به اقتضائات موجود، احصا شود. وی با تأکيد مجدد بر تشكيل 
کارگروه مشترك ميان قوه قضائيه و وزارت امور خارجه و همچنين 
تقويت کارکرد شورای عالی ايرانيان گفت: بسياری از مسائل حقوقی 
و قضايی مبتلابه پيرامون اتباع ايرانی مقيم کش��ورهای خارجی و 
همچنين اتباع بيگانه در کشور ما به ويژه در حوزه محكوميت های 
قضايی با تشكيل کارگروه مشترك دس��تگاه قضايی و وزارت امور 
خارجه قابل حل است. رئيس عدليه همچنين از اقدام در دست اجرای 
دستگاه قضايی برای تشكيل سامانه ای برای تعيين تكليف وضعيت 

حقوقی و قضايی ايرانيان خارج از کشور خبر داد. 
رئيس قوه قضائيه در پايان با اشاره به اقدامات قوه قضائيه در راستای 
پيگيری پرونده ترور شهيد س��پهبد حاج قاسم سليمانی گفت: در 
راستای پيش��برد پرونده ترور حاج قاسم س��ليمانی و همرزمانش، 
چه در داخل کشور و چه در خارج اقدامات حقوقی و قضايی ويژه ای 
ترتيب داده شده و نسبت به شناسايی و تشكيل پرونده برای عاملان و 
مسببان اين جنايت اقدام شده است؛ همچنين در اين راستا تعاملات 

خوبی با کشور عراق داشته ايم. 

وزير امور خارجه کش��ورمان در اين گردهمايی با اش��اره به اهتمام 
حجت الاس��لام محس��نی اژه ای به موضوع ايرانيان خارج از کشور 
گفت: زمانی که من به نيويورك س��فر کرده بودم حجت الاس��لام 
محسنی اژه ای در تماسی به من تأکيد کرد که در جلسه با ايرانيان 
خارج از کشور به آنها اطمينان بدهيد که ما در قوه قضائيه برای رفع 
مشكلات شان مصمم هس��تيم و آنها برای رفت و آمد خود به ايران 
هيچ گونه نگرانی نداشته باش��ند و با فراغ بال به مسائل خانوادگی و 
شخصی شان در کشور اصلی خود بپردازند؛ من به عنوان وزير امور 
خارجه جا دارد از اين وس��عت ديد رئيس دس��تگاه قضا قدردانی و 

تشكر کنم. 
   سرمايه گذاری ايرانيان خارج را تضمين می كنيم

آيت الله رئيس��ی  هم روز گذش��ته در نشس��ت س��فرا و رؤس��ای 
نمايندگی های ايران در کشورهای همسايه گفت: ما می گوييم دولت 
مردمی هستيم. وزارت خارجه در رابطه با دولت مردمی چه سهمی 
دارد، بخش قابل توجهی از ايرانيان خارج از کش��ور هس��تند. اينها 
هم وطن ما و متعلق به اين کشورند. مانند کاری که رئيس جمهور به 
استان می رود و وزرا در بخش های مختلف حضور پيدا می کنند، سفرا 
و کنسولگری  ها هم که در خارج از کشور نمايندگی می کنند، بايد در 
جمع ايرانيان مقيم خارج حضور پيدا کنند. نه اينكه منتظر باشند 

برای مسائل حقوقی و کنسولی به آنها مراجعه شود. 
رئيسی بر ضرورت پيش بينی س��ازوکاری برای ايجاد اين ديدار  ها 
تأکيد کرد و گفت: ايرانيان خارج مردم اين کشورند و مانند کسانی 
که داخل کشور هستند، حقوقی دارند. ما هم نسبت به آنها وظايفی 
داريم. اينها متعلق به اين کشور هستند؛ هم تعلق فرهنگی دارند، هم 
تعلق اقتصادی دارند و هم تعلق آبا و اجدادی. ايرانيان خارج از کشور 
به جای اينكه در خارج از کشور س��رمايه گذاری کنند حتماً مايلند 
اينجا سرمايه گذاری کنند. لذا ما بايد موانع را برای آنهايی که تمايل 
قلبی به سرمايه گذاری دارند، برطرف کنيم. اگر لازم است مجوزی 
صادر بشود يا تضمين هايی به آنها داده شود، بايد انجام شود. رئيسی 
افزود: بايد شرايطی فراهم کنيم که احساس کنند سرمايه گذاری که 
در اينجا می کنند، سودش تضمين شده است، اين فرصت را بايد برای 

آنها فراهم کنيم.

  بین الملل

رئيس جمهور روز گذشته در گفت وگوی تلفنی با »قربان قلی بردی 
محمداف « رئيس جمهور ترکمنستان بر همكاری های مشترك در 
زمينه حمل و نقل و ترانزيت کالا بين دو کشور تأکيد کرد و  بيان 
داشت: با تلاش سران دو کشور اقدامات خوبی در زمينه تقويت 
روابط مرزی ايجاد شده است و با پيگيری دو کشور می توان برخی 

موانعی را که وجود دارد، برداشت | صفحه 2

    رئيس س��ازمان برنامه و بودج��ه: امروز در 
برخي کالاها ديگر مفهومي از ارز 4هزار و 200 
تومانی در بازار وجود ندارد، در نتيجه ديگر دليلي 
براي پرداخت ارز ترجيحي وجود ندارد و دولت 
در تبصره 14 يكصد ه��زار ميليارد تومان براي 
حمايت از اقشار کم درآمد در نظر گرفته است؛ 
ضمن اينكه بسياري از افراد که سطح درآمدي 
بالايي دارند، يارانه دريافت مي کنند و دولت بايد 

به اين مسئله رسيدگي کند.   حذف ارز ترجيحي 
ت��ورم دارد، اما اي��ن مس��ئله در کارگروه هاي 
تخصصي بررسي شده است. بر اين اساس 7/6 
درصد تورم ايجاد مي شود، اما به  سبب جلوگيري 
از افزايش پايه پولي بخش زيادي از اين رقم به 
جامعه برخواهد گشت. متوسط پرداختي يارانه 
ناشي از حذف ارز 4هزار و 200 تومانی بين 90 تا 

120 هزار تومان خواهد بود | صفحه 12

 حذف ارز ترجيحي 
7/6 درصد تورم ايجاد مي کند

  تفاهمنامه همكاري ميان بنياد برکت ستاد 
اجرايي فرمان امام و سازمان بسيج سازندگي 
در جهت س��رعت بخشي به اش��تغالزايي در 
مناطق محروم و روس��تايي، به امضاي محمد 
ترکمانه و س��ردارمحمد زهرايي، روساي اين 
دو نهاد خدمت رسان و انقلابي رسيد.  محمد 
ترکمانه مديرعامل بنياد برکت هدف از امضاي 
اين تفاهمنامه همكاري را انجام همكاري هاي 

مش��ترك در جهت توانمندس��ازي با اولويت 
کارآفريني و اشتغال براي نيازمندان در مناطق 
محروم عنوان کرد. رئيس بس��يج سازندگي 
نيز با اش��اره به خدمت رس��اني اين س��ازمان 
در 10 هزار روس��تا گفت: امضاي تفاهمنامه 
همكاري با بنياد برکت ي��گ گام روبه جلو در 
محروميت زداي��ي و توانمندس��ازي مناطق 

محروم است | صفحه 11

 اشتغالزايي در مناطق روستايي 
و محروم شتاب مي گيرد
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محسن رنگين كمان |  دفاع پرس


